
]شهروند[ نزدیک به سه ماه از تعطیلی مسابقات لیگ برتر 
می گذرد و بعد از آن تاریخ دیگر هیچ مسابقه یا تمرینی روی 
چمن استادیوم های فوتبال در ایران انجام نشده است. در 
روزهایی که موضوع از سرگیری لیگ برتر یا تعطیلی آن به سوژه 
اصلی فوتبال ایران تبدیل شده، شاید کمتر کسی حواسش 
و  باشگاه ها  از  برخی  باشد.  کیفیت چمن استادیوم ها  به 
مسئولان حتی در زمان تعطیلی هم دست از هزینه و تلاش 
برای نگهداری ورزشگاه ها در بهترین شرایط برنداشتند، اما 
از سوی دیگر برخی کاملا استادیوم ها را رها کرده و برای شروع 

دوباره تمرینات و مسابقات کار سختی خواهند داشت. 

مراقبت ویژه از استادیوم آزادی
درشرایطی که هنوز تاریخ جدید شروع مسابقات لیگ برتر 
مشخص نیست، اما استادیوم آزادی که همواره بار سنگین 
میزبانی از بازی های خانگی دو تیم استقلال و پرسپولیس و 
همچنین مسابقات تیم ملی را به دوش می کشد، با شرایط 
مطلوبی حفظ شده است. با وجود عدم ورود و خروج افراد 
به استادیوم، محوطه ورزشگاه هفته ای یک بار ضدعفونی 
می شود. محوطه ورودی و خروجی تماشاگران و بازیکنان 
تحت مراقبت بیشتری است تا درصورت شروع مسابقات 
مشکلی از این نظر وجود نداشته باشد. مثل روال قبلی روزانه 
10نفر روی چمن ورزشگاه آزادی کار می کنند تا شرایط مطلوب 
آن حفظ شود. البته هیچ گونه عملیات عمرانی و ساختمانی 
در چندماه اخیر در استادیوم آزادی انجام نشده است جالب 
اینکه سالن 12 هزار نفری آزادی هم به پایگاهی برای بسته بندی 
کمک های معیشتی جهت رساندن به افراد نیازمند تبدیل 
به  که  کردند  اعلام  آزادی  ورزشگاه  مسئولان  است.  شده 
محض مشخص شدن تاریخ جدید شروع مسابقات، آمادگی 
دارند تا محوطه استادیوم را برای جلوگیری از شروع ویروس 
کرونا با توجه به پروتکل های بهداشتی تجهیز کنند. ورزشگاه 
زمان  دوهفته  حداقل  دستورالعمل ها  اجرای  برای  آزادی 

خواسته است.

طبقه دوم نقش جهان بازهم تکمیل نشد
با اینکه مسئولان باشگاه سپاهان مدت هاست از طبقه 
دوم ورزشگاه نقش جهان اصفهان هم بهره برداری کردند 
و در بازی های پرتماشاگر، به هواداران خود اجازه حضور در 
طبقه دوم ورزشگاه را هم می دهند، اما خیلی از کارشناسان 
اعتقاد دارند هنوز طبقه دوم این استادیوم، ایمنی کاملی ندارد. 
نصب چادرهای بادگیر یکی از کلیدی ترین نکته هاست که باید 
برای تکمیل نقش جهان، تکمیل شود. شاید برگزارنشدن 
مسابقات در سه ماه اخیر بهترین فرصت برای سپاهانی ها 

بود تا استادیوم خود را کاملا ایمن و تکمیل کنند. 

چمن فولاد آره نا ترمیم شد
لیگ برتر  تعطیلی  از  خوبی  به  که  باشگاه هایی  از  یکی 
استفاده کرد، فولاد خوزستان بود. این باشگاه که با ورود به 
فصل گرما و با توجه به گرمای طاقت فرسای اهواز نیاز داشت 
روی زمین چمن ورزشگاه اختصاصی خود تغییراتی را ایجاد 
مدیر  ارزانی پور،  رضا  است.  داده  چمن  ترمیم  از  خبر  کند، 

استادیوم فولاد آره نا که مسئولیت حفظ و نگهداری دیگر 
زمین های تمرین تیم های مختلف را برعهده دارد، در این باره 
می گوید: »بعد از تعطیلات نوروز و از اواسط فروردین ماه 
با توجه به تعطیلی لیگ برتر و توقف تمرینات تیم به دلیل 
ویروس  شیوع  از  ناشی  آمده  وجود  به  اضطراری  شرایط 
کرونا، عملیات بهبود و ترمیم زمین شماره 2 باشگاه که 
تمرینات تیم بزرگسالان در آن برگزار می شود را آغاز کردیم 
و در اواسط اردیبهشت این زمین با کیفیت مطلوب آماده 

بهره برداری شد.«

زمین های گل گهر زیر کشت
باشگاه گل گهر سیرجان از تعطیلی لیگ به واسطه شیوع 
ویروس کرونا استفاده بهینه ای کرده و دست به یک اقدام 
کاملا اصولی و پایه ای زده است. دو زمین تمرینی این باشگاه 
با مجموع مساحت 20 هزار مترمربع زیر کشت چمن رفته 
است. بر این اساس، این دو زمین به منظور مهیاکردن شرایط 
تمرین تیم فوتبال گل گهر در شهرستان سیرجان برای فصل 
جدید درحال آماده سازی است و درصورتی که مسابقات لیگ 
نوزدهم ادامه پیدا کند، گل گهری ها باید در زمین جدیدی 
از  بخش هایی  سیرجانی ها  دیگر،  سوی  از  کنند.  تمرین 
استادیوم امام علی)ع( را که میزبان مسابقات گل گهر در لیگ 

برتر است را هم بازسازی کرده اند. 

وضعیت اسفناک چمن ورزشگاه جم
چمن  وضع  به  چندانی  توجه  که  باشگاه هایی  از  یکی 
ورزشگاه خانگی خود نداشته، پارس جنوبی جم است. این 
باشگاه که در ماه های اخیر با بحران مالی دست وپنجه نرم 
کرده، نتوانسته به خوبی از فرصت به وجود آمده برای بازسازی 
چمن ناهموار خود استفاده کند. رهاشدن چمن ورزشگاه 
تختی جم به حال خودش باعث شده تا چاله های زیادی را روی 
این زمین شاهد باشیم. تصاویری که از چمن این استادیوم 

منتشر شده، نشان از وضع اسفناک چمن ورزشگاه جم است 
که درصورت از سرگیری لیگ برتر می تواند مشکلات زیادی را 

برای این تیم و حریفانش به وجود بیاورد. 

تختی تهران در انتظار بازسازی 
ورزشگاه تختی تهران که مدت زیادی است بلااستفاده 
مانده و دیگر میزبان مسابقات تیم های تهرانی در لیگ برتر 
هم نیست، در انتظار تزریق بودجه برای بازسازی است. این 
استادیوم که در سال های اخیر میزبانی بازی های تیم هایی 
همچون نفت تهران و سایپا را برعهده داشت، شرایط جالبی 
ندارد. به گفته مدیر این مجموعه، وزیر ورزش برای بازسازی 
قول بودجه 15 میلیاردی داده، اما هنوز این بودجه تزریق 
نشده است. باید دید ورزشگاه تختی چه زمانی آماده میزبانی 

دوباره از مسابقات لیگ برتر می شود. 

معضل بزرگ برای شروع دوباره لیگ
به نظر می رسد هزینه های بالای نگهداری از استادیوم های 
فوتبال باعث شده تا برخی از باشگاه ها قید آماده نگه داشتن 
چمن ورزشگاه خود را در دوران کرونایی بزنند. از سوی دیگر، 
برخی استادیوم ها استانداردهای لازم برای برگزاری مسابقات 
شد،  تعطیل  لیگ برتر  وقتی  ندارند.  را  نور  زیر  و  شب  در 
مسابقات هنوز آن قدر دیر انجام نمی شد، چون در فصل سرما 
قرار داشتیم، اما درصورتی که لیگ از سرگرفته شود، معضل 
استانداردنبودن نور استادیوم ها می تواند شرایط سختی را 
برای برگزاری مسابقات زیر نور در فصل گرما به وجود بیاورد. 
برای  زمانی  چه  لیگ  سازمان  مسئولان  دید  باید 
آغاز دوباره مسابقات  استانداردشدن استادیوم ها جهت 
سختگیری خود را آغاز می کنند و به باشگاه ها هشدار خواهند 
داد. البته قبلا سازمان لیگ تهدید کرده بود که درصورت 
استانداردنبودن نور استادیوم ها، میزبانی تیم ها به شهرهای 

دیگری منتقل می شود.
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واکنش

سوژه روز

ع لیگ هستند؟ ورزشگاه های فوتبال آماده شرو
پادوانی عضو دایم گزارش »شهروند« از افت کیفیت چمن بیشتر استادیوم ها در دوران تعطیلات کرونایی

باشگاه استقلال 
می شود

لئوناردو پادوانی را یادتان 
هست؟ همان مدافع 

خوش اخلاق برزیلی که در جریان 
یکی از بازی های استقلال دچار 

ضایعه نخاعی و مجبور به 
خداحافظی از فوتبال شد. او که 

هنوز مطالباتش را از استقلال 
دریافت نکرده، در یک ویدیوی 

اینستاگرام به مردم ایران ابراز 
علاقه کرد و اعلام داشت که 

ایران وطن دومش است. بعد از 
این فیلم احساسی احمد 

سعادتمند، مدیرعامل 
استقلال نیز پیامی برای مدافع 

برزیلی نوشت و خطاب به او 
اعلام کرد که علاقه مند است 

عضو دایم باشگاه آبی پایتخت 
شود. سعادتمند نوشت: 

»پادوانی عزیز، پسر محبوب 
آبی پوشان استقلال، ما تو را 

فراموش نکردیم. ما همچنان 
دوست داریم که کنار ما باشی. 

واقعیت این است که روح بزرگ 
تو لیاقت بهترین ها را دارد. ایران 
وطن دوم توست و امیدوارم به 

 زودی پس از کرونا تو را در 
آغوش بگیریم و با افتخار با تو 

قرارداد امضا کنیم اما این بار 
قراردادی برای قلب و روحمان، 

تا یادمان باشد که روزی پادو 
برای ما و نام استقلال 

شراقتمندانه و با تمام 
وجودش جنگید. منتظر تو 

می مانیم. پادوی عزیز 
وخوش قلب. تو عضو دایم 

 باشگاه استقلال
خواهی بود.« 

آنالیزور ایرانی؛ دستیار 
برانکو در عمان

فرزاد حبیب اللهی، آنالیزور 
برانکو ایوانکوویچ در تیم 

پرسپولیس این وظیفه را در 
تیم ملی عمان نیز برعهده 

خواهد داشت. حبیب اللهی که 
در دوره سرمربیگری برانکو در 

پرسپولیس عضو کادرفنی 
خ ها بود و وظیفه آنالیز را  سر
برعهده داشت، حالا در تیم 

عمان نیز در کنار برانکو حضور 
دارد. این خبر را سرمربی سابق 

قرمزها در اینستاگرام خود اعلام 
کرد و همچنین از علاقه مندان 

به آنالیز فوتبال دعوت کرد که در 
کلاس های حبیب اللهی شرکت 

کنند. کمتر پیش آمده که یک 
ایرانی در تیم های خارجی چنین 
وظیفه ای را داشته باشد و حالا 

حبیب اللهی در کنار برانکو 
کارش را ادامه خواهد داد. 

دستیاران مربی بلژیکی هم به فیفا شکایت کردند

ویلموتسبیخیالفوتبالایراننمیشود

]شهروند[ با اینکه حدود پنج ماه از جدایی مارک ویلموتس از تیم ملی ایران 
می گذرد اما ماجراهای این مربی بلژیکی با فوتبال ما ادامه دارد؛ ویلموتس که بعد از 
دریافت دو میلیون یورو از فدراسیون فوتبال و ترک ایران به فیفا شکایت کرد و 
خواهان دریافت غرامت 6 میلیون یورویی شد، همچنان پیگیر پرونده خودش در 
دادگاه عالی ورزش است. او عملا حدود 30روز در ایران حضور داشت و کار انجام 
داد؛ دو برد مقابل هنگ کنگ و کامبوج برای ایران به ارمغان آورد و با دریافت آنچه 
ایران بود، به بلژیک رفت. حالا نیز به دنبال مبلغ  از حقش در فوتبال  بیشتر 
هنگفت از فدراسیون ایران است که مشخص نیست به نتیجه برسد. ویلموتس 
البته یک اقدام جدید انجام داده، او برای اینکه بتواند به 6 میلیون یورو غرامتش 
برسد، از دستیارانش در تیم ملی ایران نیز خواسته بابت مطالبات شان شکایت 
کنند تا پرونده آنها قطور باشد. مانو فریرا و تیری وریانس دو دستیار ویلموتس و 
همچنین هرمان ده لانتشیر آنالیز تیم ملی در زمان او شکایت خود را به فدراسیون 
جهانی بردند. این مربیان نیز بابت دریافت غرامت کامل قراردادشان برای 3 سال 
به فیفا شکایت بردند و حالا در کنار ویلموتس امیدوارند بتوانند رویای رسیدن به 
یک غرامت تاریخی را به ثبت برسانند. در این خصوص فدراسیون فوتبال بارها 
تلاش  قرارداد  فسخ  برای  حقوق  سه ماه  پرداخت  بند  به  توجه  با  کرده  اعلام 
ویلموتس به نتیجه نمی رسد اما از آنجایی که معمولا کم پیش می آید ایرانی ها در 
پرونده های ایرانی برنده باشند، خیلی نمی شود به حرف مدیران فوتبال اعتماد 
کرد. درچنین شرایطی حق داریم بابت آینده فوتبال نگران باشیم. اگر ویلموتس و 
همکارانش شکایت خود را به نتیجه برسانند، فوتبال ایران محکوم به پرداخت 
تاریخی ترین غرامت ممکن می شود. مبلغی بیش از 120 میلیارد تومان به مربیانی 

که بدترین نتایج را روی نیمکت ایران رقم زدند.

قانون جدید مجلس، همچنان دور از اجرا

صداوسیماحقپخش30درصدیراهمنداد
بود  کرده  اعلام  اخیرا  جوانان  و  ورزش  وزیر   ، سلطانی فر مسعود  ]شهروند[  
بالاخره مذکرات جواب داده و توانسته اند مقدمات حق پخش تلویزیونی را برای 
نخستین بار در ۴0سال اخیر فراهم کنند. با وجود ابلاغ رسمی قانون پرداخت 
30درصد از درآمدهای حق پخش تلویزیونی توسط صداوسیما به ورزش، هنوز 
ح مشخص نیست. ولی کاملا مشخص است که  جزئیات و زمان اجرای این طر
در  صداوسیما  که  است  درحالی  این  نیستند.  راضی  توافق  این  از  فوتبالی ها 
سال های اخیرا درآمدی هنگفت از پخش مسابقات ورزشی به ویژه فوتبال کسب 
می کرد اما ریالی پرداختی به فوتبال و سایر رشته ها نداشت تا بسیاری از باشگاه ها 
در آستانه ورشکستگی قرار بگیرند. نکته جالب توجه دیگر درباره پرونده حق 
، رئیس کمیسیون ویژه حمایت از تولید  پخش اما به افشاگر حمیدرضا فولادگر
ملی و نظارت بر اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی مجلس ارتباط دارد که گفته بود: 
»پیشنهاد نمایندگان مجلس 50-50 بود که صداوسیما این موضوع را نپذیرفته و 
در نهایت با پرداخت 30درصد از حق پخش تلویزیونی به فوتبال موافقت کرده 
طرحی،  چنین  اجرای  از  مجلس  و  دولت  نمایندگان  رضایت  برخلاف  است.« 
همان طور که اشاره شد، اهالی فوتبال نسبت به این موضوع نگاه مثبتی ندارند و 
خواهان پایان انحصارطلبی مطلق رسانه ملی و سهم بیشتر هستند. محمدصادق 
، رئیس سازمان اقتصادی هم در مصاحبه ای گفته بود پرداخت 30درصد از  درودگر
حق پخش به فوتبال اصلا معقول و عاقلانه نیست و وزارت ورزش هم نباید زیربار 
این توافق می رفت.  با وجود این، وزارت ورزشی ها به عنوان یک موفقیت خبر این 
توافق را اعلام کردند و فوتبال چاره ای  جز پذیرش آن ندارد. البته وقتی مشخص 
و  ابهامات  آن وقت  است،  کشور  ورزش  تمام  برای  درآمد  30درصد  این  شود 

اعتراض ها درباره چرایی و چگونگی تقسیم پول بیشتر هم خواهد شد.

پاسختسترعبآور انتظار عابدزادهدر
فوتبال  شرایط  حاضر  درحال 
پرتغال با توجه به شروع تمرینات از 
چندان  کرونا  ویروس  شیوع  نظر 
شرایط مثبتی به نظر نمی رسد. طی 
آزمایش هایی که در روزهای اخیر از 
بازیکنان تیم های مختلف انجام آمار 
کمی  کرونا  مثبت  تست های 
نگران کننده به نظر می رسد، گفته 
تست های  انجام  از  بعد  می شود 
کرونا چند بازیکن تیم بنفیکا پاسخ 
بوده  مثبت  آنها  کووید-19  تست 
است. پنج بازیکن تیم فامالیکائو نیز 
هستند،  مبتلا  کرونا  ویروس  به 

ضمن اینکه اخباری در ارتباط با مثبت بودن تست کرونای برخی از بازیکنان تیم های 
دیگر وجود دارد. امیر عابدزاده، دروازه بان ایرانی ماریتیمو هم در چنین فضای کمی 

رعب آوری دیروز تست ها را انجام داد.

خبرگرافی

]شهروند[ بعد از استعفای مرتضی تورک از ریاست کمیته اخلاق مدت ها بود هیچ خبری 
از فعالیت های این رکن قضائی فدراسیون در رسانه ها نشنیده بودیم. انگار نه انگار کمیته 
اخلاقی وجود دارد که باید به بی انضباطی و فسادهای فوتبال رسیدگی کند. بعد از چندماه 
سکوت اما انتصاب سرپرست جدید برای این نهاد باعث شد دوباره کمیته اخلاق در 

فوتبال ایران خبرساز شود.
ابتدا در ماجرای افشاگری باشگاه تراکتور علیه معاون سابقه باشگاه استقلال شاهد 
ورود کمیته اخلاق بودیم. البته چند روزی دعوا و افشاگری رسانه ای سروصدای زیادی به راه 
انداخت و پس از آن خطیر و تراکتور از هم شکایت کردند تا درباره یکی از مهم ترین پرونده ها 
با محوریت شبکه دلالی برای پرونده های بین المللی  رسیدگی آغاز شود. علی خطیر هم البته 

برای ادای توضیحات اخیرا در این کمیته حاضر شده است.
البته بد نیست بدانید در ۴۸ساعت گذشته اقدامات سیستم مدیریتی جدید کمیته 
اخلاق جنجال بزرگی در فوتبال ایران به راه انداخت. ابتدا تعدادی از روسای هیأت فوتبال 
استانی به خاطر نگارش نامه جمعی برای اصلاحات اساسنامه به این رکن قضائی به صورت 
تلفنی احضار شدند. این فشار مدیران فدراسیون فوتبال برای ساکت کردن اعضای مجمع 
نه تنها رسانه ای شد بلکه با واکنش تند کارشناسان و چندنفر از روسای هیأت فوتبال که به 

کمیته اخلاق احضار شده اند، همراه شد.
این تقابل اعضای مجمع با مدیران فدراسیون فوتبال قطعا حاشیه های زیاد دیگری به 
دنبال دارد. دلیلش هم این است که نفرات احضارشده به کمیته اخلاق در نامه رسمی به 
مهدی محمدنبی دبیرکل فدراسیون تأکید کرده اند اگر قرار به احضار آنهاست، این کار باید با 
ارسال نامه رسمی و ذکر دلیل صورت بگیرد، در غیراین صورت امکان ندارد در جلسه حاضر 
شوند. درصورتی هم که فدراسیون نامه احضاریه برای این اعضای مجمع ارسال کند، گزارش 
این کار به فیفا می تواند جنجالی بزرگ در فوتبال کشور به دنبال داشته باشد. درچنین 
شرایطی که تمام جامعه فوتبال نسبت به اقدام مسئولان کمیته اخلاق برای ساکت کردن 
اعضای منتقد مجمع در شوک بودند، این نهاد با ممنوع الفعالیت کردن امیدرضا روانخواه 

تا اطلاع ثانوی دوباره خبرساز  شد!
ابتدا شایعه شد که روانخواه به خاطر ارتباط با علی خطیر در عقد قرارداد بازیکنان آکادمی 
استقلال این حکم برایش صادر شده اما خودش ضمن تکذیب خبر داستان محرومیتش 
را این گونه توضیح داد: »یک بار درمصاحبه ای تأیید کردم که شرط بندی در لیگ های رده 

پایین وجود دارد. بعد از این اتفاق، کمیته اخلاق به دلیل تشویش اذهان عمومی من را 
20 میلیون تومان جریمه کرد که من به این رأی اعتراض کردم و بعد از آن رأی من به 10 میلیون 
کاهش پیدا کرد. چند روز بعد از اعلام رأی ثانویه از فدراسیون به من زنگ زدند که این 
10 میلیون را بده تا ماجرا را برایت جمع کنیم. من گفتم حرف حق زده ام، به جای اینکه بروید 
دنبال صحت آن، جریمه ام می کنید؟ گفتم یک میلیون هم نمی دهم، به آنها گفتم 10 میلیون 
هزینه سه ماه زندگی من است. بعد از آن بود که نامه ای آمد که تا اطلاع ثانوی محروم شده ام. 
واقعا این رأی انصاف است؟   تمام این اتفاقات غیرقابل باور در حول و محور کمیته اخلاق 
درشرایطی رخ داده که مسئولان این کمیته به ماجرای قرارداد فاجعه بار ویلموتس، ابهامات 
قراردادهای تبلیغات محیطی سازمان لیگ، پرونده مالیاتی، بررسی مدارک تحصیلی مدیران 
شاغل در فوتبال، هزینه های ارزی فدراسیون و عدم شفافیت در عملکرد مالی، پرونده 
اشتباه تاریخی در عقد قرارداد 6ماهه با کارلوس کی روش و بسیاری پرونده دیگر هیچ 
واکنشی نشان نداده اند! کمیته اخلاقی که فیفا تأکید دارد، مدیرانش باید افراد منتخب 
مجمع عمومی باشند، نه مدیران فدراسیون فوتبال! به این ترتیب درباره قانونی بودن 
تشکیلات فعلی کمیته اخلاق هم ابهامات زیادی وجود دارد که مدیران قطعا شفاف سازی 
قانع کننده ای برای آن نخواهند داشت. منتهی سوال اصلی اینجاست که اگر کمیته اخلاق 
وظایف خود را به درستی انجام می داد، فوتبال ایران هیچ وقت با این همه فساد و مشکلات 

مدیریتی و بی انضباطی روبه رو نبود. 

پرونده های مهم همچنان خاک می خورند

موتور کمیته  اخلاق با حکم  عجیب روشن شد

چمن ورزشگاه تختی جم

چمن نونوار شده ورزشگاه فولاد آره نا، اهواز ترمیم چمن ورزشگاه آزادی

ساخت زمین تمرین جدید گل گهر


